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Spørgsmål nr. 68 fra Folketingets Europaudvalg (Alm. del): 

 

”Ministeren bedes oplyse, om ministeren har kendskab til, at 

indfangning og transport af primater på Mauritius, som er en 

af verdens største eksportører af primater til forsøg, sker un-

der store lidelser for dyrene, og om ministeren fra relevant 

hold vil indhente yderligere oplysninger, der kan belyse dette 

forhold. Ministeren bedes desuden tilkendegive, om ministe-

ren vil tage sagen op med sine kolleger i EU, således at Mau-

ritius i givet fald hindres i at eksportere primater til EU?” 

 

Svar: 

 

Jeg skal indledningsvis bemærke, at jeg ikke tidligere har hørt om pro-

blemstillingen vedrørende eksport fra Mauritius af aber til brug for for-

søg. Jeg har dog efterfølgende erfaret, at flere europæiske dyreværnsor-

ganisationer – i Danmark bl.a. Forsøgsdyrenes Værn – har iværksat kam-

pagner for at stoppe bl.a. denne eksport.  

 

Til brug for besvarelsen af spørgsmålet har jeg anmodet Udenrigsmini-

steriet om at indhente oplysninger om forholdene ved eksport af aber fra 

Mauritius.  

 

Den danske ambassade i Dar Es Salaam har bl.a. oplyst, at Mauritius år-

ligt eksporterer ca. 10.000 aber til forsøg i Europa, USA og Japan. Am-

bassaden har endvidere henvist til en artikel, som er offentliggjort på 

hjemmesiden www.africanews.com, og som omhandler eksport af aber 

fra Mauritius.  

 

Af artiklen fremgår bl.a., at aberne fanges af særligt uddannede fangere i 

perioden fra september til december. Efter at de indfangede aber har væ-

ret i karantæne, indgår de i avlen af aber til eksport. Aberne opstaldes i 

bure, hvor de bl.a. har mulighed for at lege, og deres sundhedstilstand 
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kontrolleres løbende af en dyrlæge. Ungerne eksporteres, når de er ca. 2 

år gamle.    

 

Opdræt og eksport af aber er en vigtig indtægtskilde for Mauritius. På 

tidspunktet for udgivelsen af den nævnte artikel (2007) var der i Mauriti-

us seks virksomheder, som var beskæftiget med opdræt og eksport af 

aber, og ifølge landets landbrugs- og industriminister gav denne eksport i 

2006 en indtægt på mere end 20 mio. dollars. 

 

Det fremgår endvidere af artiklen, at indfangning og eksport af aberne er 

et middel til at begrænse bestanden og dermed beskytte naturen og den 

oprindelige fauna i Mauritius, som aberne ikke er en del af. I den forbin-

delse bemærkes i øvrigt, at opdrætsvirksomhederne betaler en afgift på 

70 dollars pr. abe, der eksporteres. Dette beløb går til en fond, der har til 

formål at beskytte naturen i Mauritius.  

 

Som det er fremgået af ovenstående, er der altså en række aspekter, der 

indgår i det samlede billede af den eksport af aber til forsøg, som foregår 

fra Mauritius.  

 

For så vidt angår spørgsmålet om, hvorvidt jeg vil tage sagen op i EU, 

kan jeg oplyse, at der i det forslag til et nyt direktiv om beskyttelse af 

forsøgsdyr, som Kommissionen fremsatte i november sidste år, er lagt op 

til, at brugen af aber til forsøg skal begrænses til et absolut minimum.   

 

Kommissionens forslag indeholder således en bestemmelse om, at aber 

kun må bruges til forsøg, der foretages for at undgå, forebygge, diagno-

sticere eller behandle livstruende eller invaliderende kliniske lidelser hos 

mennesker, eller forsøg, der foretages som led i forskning med henblik 

på bevarelse af en art. Det er en yderligere betingelse, at disse forsøgs 

formål ikke kan opfyldes ved at bruge andre dyr end aber.  

 

Herudover lægges der med forslaget op til, at dyr, der er indfanget i natu-

ren, ikke må bruges til forsøg, medmindre der er videnskabeligt belæg 

for, at formålet med det pågældende forsøg ikke kan opfyldes ved brug af 

dyr, der er opdrættet til forsøgsbrug. 

 

Efter min opfattelse vil det være naturligt at tage problemstillingen om 

eksport af aber til forsøg op i forbindelse med de kommende drøftelser i 

EU om det nye direktiv om beskyttelse af forsøgsdyr. Mine embeds-

mænd vil derfor i forbindelse med drøftelserne om det nye direktiv tage 



 

  3 

initiativ til at rejse spørgsmålet om, hvorvidt der eventuelt kan være be-

hov for at være særligt opmærksom på eksport af aber fra bl.a. Mauritius.  

 


